
Ple de les Corts Valencianes realitzat el dia 24 de març
de 2010. Comença la sessió a les 10 hores i 34 minuts.
Presideix la presidenta de les Corts Valencianes, senyora
María Milagrosa Martínez Navarro. Sessió plenària
número 66. Primera reunió.

La senyora presidenta:

S’obri la sessió.
D’acord amb l’article 68 del Reglament de Les Corts, es

proposa l’alteració de l’ordre del dia amb la finalitat que el
punt número 12, que recull la compareixença del president
del Consell per a respondre a les preguntes d’interés gene-
ral, figure com a primer assumpte a tractar de l’ordre del dia
d’este Ple. ¿Estan d’acord totes les senyories? Per assenti-
ment.

Compareixença del president del Consell per a 
respondre les preguntes d’interés general per a

la Comunitat Valenciana

La senyora presidenta:

Aleshores, comencem pel punt 12: compareixença del
president del Consell per a respondre les preguntes d’interés
general per a la Comunitat Valenciana, formulades pels
grups parlamentaris.

Té la paraula el síndic del Grup Parlamentari Popular,
senyor Blasco.

El senyor Blasco Castany:

Moltes gràcies, senyora presidenta.
Molt honorable president de La Generalitat, honorables

consellers, senyores i senyors diputats.
El Grup Parlamentari Popular vol preguntar-li, senyor

president, sobre l’anunciada apujada, de nou, dels impostos
per part del govern socialista d’Espanya, en este cas referi-
da a l’IVA.

Els impostos són un instrument, una ferramenta essen-
cial a l’hora de garantir en un país la justícia social. Són,
igualment, un instrument per a garantir també el que és la
redistribució de la renda entre els ciutadans. I és un instru-
ment que té de ser utilitzat molt acuradament per part de les
institucions que tenen competències sobre este particular,
especialment atenent les circumstàncies d’un país o d’una
comunitat en concret.

En este cas, eixa anunciada apujada, de nou, d’impostos
per part del govern del senyor Rodríguez Zapatero coincidix
amb una situació de la major crisi econòmica que pateix
Espanya des de la instauració de la democràcia. Tenim no
solament una crisi econòmica, sinó també una crisi social i
una crisi humana. Estem en estos moments en una situació
d’emergència nacional a Espanya.

I la veritat és que si el govern de la nació, el govern
socialista, tinguera, el senyor Rodríguez Zapatero, algun
principi de comportament de polítiques d’estat i tinguera
també algun sentiment patriòtic, el que hauria de fer seria
convocar eleccions anticipades per eixir d’esta situació tan
crítica (aplaudiments) com la que està travessant Espanya.

En eixe context de crisi econòmica i social que viu
Espanya, l’apujada de l’IVA constituïx un nou atac al que
són les classes socials més necessitades en el nostre país i
constituïx també una mesura de caràcter antipopular.

Estem parlant que l’apujada de l’IVA va a tindre unes
conseqüències negatives no sols respecte de la creació d’o-

cupació, la va a frenar, també en relació al que va a repre-
sentar la disminució del consum, i especialment va a tindre
unes efectes perversos sobre els quasi 4 milions i escaig de
persones que estan aturades en el nostre país, sobre
1.200.000 famílies que no tenen ningun recurs econòmic a
final de mes, sobre les persones que tenen unes pensions...
especialment aquells que tenen unes pensions no contributi-
ves, sobre els jóvens que estan davall el salari mínim inter-
professional, sobre la xicoteta i mitjana empresa, sobre els
autònoms i sobre la immensa majoria de la ciutadania espa-
nyola. Van a veure’s afectats perquè esta mesura no sola-
ment no va a contribuir a millorar les seues circumstàncies,
sinó que, al contrari, el que va a fer és encara aguditzar el
sofriment de tantes i tantes persones que estan patint esta
crisi econòmica.

És una mesura absolutament inacceptable perquè repre-
senta augmentar, com dic, el sofriment per a les classes mit-
janes i va a frenar la creació d’ocupació. És una mesura
absolutament injustificada perquè en moments on hi ha una
crisi econòmica, la recaptació no pot augmentar perquè
ocorre precisament que l’efecte que s’aconseguix és el con-
trari. I és una mesura que va a contra la justícia social per-
què el cost social és molt gran, sobretot en aquelles persones
que estan desocupades.

Enfront d’eixa política que ha vingut generant molt de
patiment per a tantes i tantes persones, en la nostra comuni-
tat s’estan fent esforços per a impulsar polítiques actives
encaminades a situar-mos en la millor posició per eixir de la
crisi i, sobretot, per a contribuir a crear ocupació en un con-
text en què se mantenen, per part del govern del Partit
Popular, se mantenen les polítiques de caràcter social, aque-
lles que fan referència als servicis públics bàsics, com la
sanitat, l’educació i els servicis socials, perquè volem fer
compatible les mesures encaminades a eixir de la crisi i
mantindre l’estat del benestar i aquells principis que han
regit les polítiques del Partit Popular en els últims anys a la
Comunitat Valenciana.

Entre elles, jo destacaria que, com s’ha vist, ací hem
plantejat en este mateix hemicicle la conveniència de dismi-
nuir, de reduir d’una forma selectiva els impostos per a con-
tribuir a generar ocupació i, al mateix temps, mantindre
també els nostres criteris de l’estat de benestar.

En este context econòmic, senyor president, el que
volem preguntar-li des del Grup Parlamentari Popular és
com valora vosté la incidència que van a tindre estes mesu-
res antipopulars i antisocials del govern del senyor
Rodríguez Zapatero sobre l’economia valenciana.

Moltes gràcies. (Aplaudiments)

La senyora presidenta:

Té la paraula el molt honorable president del Consell.

El senyor president del Consell:

Bon dia.
Moltes gràcies, senyora presidenta.
Senyories.
Senyor portaveu del Grup Parlamentari Popular.
Efectivamente, es una mala noticia para la economía

española y la economía de todas las familias españolas la
subida del IVA.

Es una mala noticia porque incide directamente en un
factor fundamental que ha sido locomotora de crecimiento
económico durante estos años, que ha sido el consumo; inci-
de directamente en el consumo. E incide directamente, por
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lo tanto, en sectores productivos que tienen en su mayoría
las ventas ubicadas en nuestro país y que va a tener un cas-
tigo cierto y real sobre la economía de estas pequeñas y
medianas empresas de nuestro país.

El gobierno de La Generalitat ha evaluado el coste para
todos los ciudadanos de la Comunidad Valenciana, incluida
la administración, de esta subida del IVA, y se cifra en unos
500 millones de euros que vamos a pagar todos los ciudada-
nos de la comunidad, las familias, las empresas y la admi-
nistración autonómica.

En el caso de la administración autonómica, unos 50
millones de euros más nos va a costar esta subida del IVA.
Y por ponerles un dato relacionado a una parte importantísi-
ma de la prestación de servicios públicos de la Comunidad
Valenciana, de La Generalitat, unos 28 millones de euros en
la sanidad de la Comunidad Valenciana.

No es, desde luego, la mejor decisión. Hay muchas de
ellas que el Gobierno de España tendría que haber adoptado
durante este tiempo. No es una decisión, además, que vaya
en lo que ideológicamente es teóricamente la línea de defen-
sa de los impuestos desde el punto de vista de la izquierda,
porque son impuestos indirectos. Afecta, desde luego, a
todas las personas, independientemente de su renta, pero
perjudica fundamentalmente a quienes la mayor parte de su
renta la dedican al consumo. Por ejemplo, los pensionistas,
por ejemplo, los parados, por ejemplo, las rentas más bajas,
por ejemplo, los jóvenes. Por lo tanto, tiene una afección
directa mucho mayor en todas las personas y familias que
tienen menores rentas.

Y es una mala noticia porque significa que el Gobierno
de España no sabe exactamente cómo aplicar recetas para
salir cuanto antes de la crisis. Tenemos un grave problema.
El problema, desde luego, está ubicado en la falta de con-
fianza en nuestro país, en el gobierno de Zapatero, que toma
decisiones que no conllevan ninguna respuesta a la realidad
económica y social de España, quien nos hace pagar a todos
sus malas previsiones, sus malos discursos y sus malas pla-
nificaciones. Y que, además, en el caso de la Comunidad
Valenciana, el balance de estos años, encima, se suma a la
falta de inversiones y de apuesta por nuestra comunidad el
que tengamos los valencianos que pagarle, que pagarle la
falta de previsión al gobierno de Zapatero, unos 500 millo-
nes de euros, como he dicho en la primera parte de mi inter-
vención.

No es nuevo, porque los socialistas ya subieron el IVA a
principios de los años 90, ya subieron el IVA, y esa subida
del IVA supuso una bajada de ingresos. Por lo tanto, no esta-
mos hablando de una circunstancia novedosa en el panora-
ma político, económico y fiscal español, sino que los socia-
listas, a falta de ingenio, de esfuerzo, de liderazgo y de capa-
cidad de decisión, lo que hacen es aumentar los impuestos.

Por lo tanto, es una respuesta posiblemente muy acorde
con las políticas socialistas en materia económica y fiscal,
pero que vuelven a agravar la situación económica y de con-
fianza de nuestro país.

Nosotros tuvimos una reunión muy importante, una con-
vención nacional el otro día del Partido Popular de España,
y entre otras muchas cosas, aparte de lo que estamos hacien-
do desde el gobierno de La Generalitat, se acordó reducir el
déficit y la deuda pública, reestructurar el sistema financie-
ro, la reforma laboral, no subida de impuestos y resolver
algunos otros problemas de relación de administración con
los agentes económicos y sociales.

En cualquier caso, no es la mejor decisión. La inmensa
mayoría de los españoles está en contra: ocho de cada diez
españoles está en contra de la subida del IVA. Esto significa
que se genera una desconfianza real de la sociedad que ha de

consumir y ha de creer en sus posibilidades en cuanto a las
decisiones del gobierno de Zapatero. Y que presumiblemen-
te, y esto es una desgracia, presumiblemente esta subida del
IVA agrave en esta tendencia que conocemos en estos últi-
mos meses y años, la situación económica de nuestro país.

Lo ha dicho el portavoz del Grupo Parlamentario
Popular. Creo que lo mejor sería que hubiese otro gobierno.
Y los gobiernos los ponen los ciudadanos, y a los ciudada-
nos les correspondería tener la oportunidad de decidir si
quieren un gobierno de un color u otro para salir cuanto
antes de la crisis económica.

Muchas gracias. (Aplaudiments)

La senyora presidenta:

A continuació, té la paraula el síndic del Grup
Parlamentari Socialista, senyor Luna.

El senyor Luna González:

Gracias, señora presidenta.
Señor Camps, ¿podríamos conocer de una vez la suma

total de los recursos que le ha supuesto a la administración
pública valenciana sufragar los gastos derivados de la visita
del papa a la ciudad de Valencia en el año 2006, con espe-
cial referencia a la fundación en la que ustedes participan y
a Radiotelevisión Valenciana?

Muchas gracias.

La senyora presidenta:

Té la paraula el president del Consell.

El senyor president del Consell:

Gracias, señora presidenta.
Señorías.
Se ha dicho en más de una ocasión en esta cámara y se

volverá a decir en mi siguiente intervención.
En cualquier (inoïble) ... sería muy interesante reconocer

aquí que si el gobierno de Zapatero hubiese sido leal con la
Comunidad Valenciana, como ha trabajado con otras comu-
nidades autónomas y como presumiblemente hará con las
visitas de su santidad el papa en los próximos meses a
Barcelona, a Madrid o a Santiago, a la Comunidad
Valenciana no le habría costado un solo euro.
(Aplaudiments)

La senyora presidenta:

Señor Luna.

El senyor Luna González:

Gracias, señora presidenta.
Como siempre, un modelo de precisión a la hora de res-

ponder, señor Camps.
Mire, este asunto es el paradigma, el ejemplo perfecto de

lo que es la falta de transparencia de su gobierno y de lo que
es el abuso de poder en lo que se refiere a Radiotelevisión
Valenciana.

El señor Camps, don Gerardo, dijo aquí hace... en octu-
bre, que el Consell se había gastado 1.900.000 euros y que
quedaría algún otro gasto mínimo más. Dos meses después,
el Consell aprueba, y nos enteramos hace un mes, el Consell
aprueba 2 millones de euros más para la fundación, sin nin-
gún tipo de explicación y sin que sepamos si los otros patro-
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